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UN  EPISOD  CU  SEMNIFICAŢII  TÂRZII:  
CLUBUL  „12 PLUS 1” 

 
 

Tot ceea ce urmează poartă amprenta, pală şi târzie, a atmosferei  
unor romane ale lui Mircea Eliade sau Marquez. Adică, o realitate a 
existat, nu doar în memoria noastră, nu doar în cohortele de  fotografii 
făcute cu diverse prilejuri, dar, îmi place să cred, şi în anumite 
însemnări ale unora din afara noastră sau chiar dintre noi, cărora le 
plăcea să raporteze. 

I. REALITATEA NUDĂ 
Cam după 1982- 1983, pe 12 aprilie, ziua de naştere a lui Marian 

Moise, finanţist la Circumscripţia Financiară, director adjunct sau şef 
de secţie, avea loc o „masă tovărăşească”, organizată pe spesele şi prin 
eforturile supraomeneşti ale acestuia. Când fac această afirmaţie, mă 
gândesc la penuria ce îmbogăţea identitatea celui din urmă deceniu 
comunist, în probleme de alimentaţie. Prin funcţia şi relaţiile pe care le 
avea, prin generozitatea sa debordantă, Marian aduna, un an de zile, 
ceea ce ar fi putut să constituie „materialul” pentru o petrecere bună a 
10-12 haidamaci, puşi pe mâncare, băutură, pe discuţii serioase, 
îndelungate, lejere, bancuri, bârfe de toate felurile. 

Aşadar, e vorba despre, aproximativ, 7-8 întâlniri a câte 7-8 ore, 
până în 1989, şi vreo 2-3 copii palide, cam fără sens- sau fără acele 
sensuri- după 1989. 

Primele întâlniri au cuprins un cerc restrâns de colegi de clasă ai 
lui Marian Moise, perioadă din care nu cunosc foarte multe lucruri. 
Între prietenii săi de această factură: criticul literar Gabriel Rusu, 
redactor la revista „Tomis” şi, mai târziu, realizator de emisiuni la 
radio şi televiziune, în Bucureşti; băiat fin şi intelectual, uneori, 
caustic, Ştefan Cucu, profesor de latină, poet, „păstorul” fondurilor 
speciale ale Bibliotecii Judeţene, acum doctor în ştiinţe, conferenţiar la 
Universitatea „Ovidius” Constanţa; Constantin Novac, scriitor 
cunoscut, redactor şef al revistei „Tomis”; Constantin Cioroiu, scriitor, 
pictor, şef de secţie şi, apoi, director adjunct al Bibliotecii Judeţene 
Constanţa, într-un anume fel, chiar istoric al Dobrogei; Sorin Roşca, 
scriitor şi redactor la „Tomis”; Nistor Bardu, profesor de limbă română, 
consătean al meu, atunci, documentarist la Biblioteca Judeţeană; Stoica 
Lascu, aromân, ca şi Bardu, unul dintre cei mai cunoscuţi istorici ai 
Dobrogei, cu care am publicat nenumărate studii şi articole. Lor li se 
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adaugă, în prima fază, un personaj interesant, Ghiuri Farcaş, „proprietar 
ambulant de utilaje de agrement” din Brăila. Locurile de întâlnire, 
restaurantul din „Peninsulă”, apoi „Zorile” sau „Păltiniş”, cred că în 
funcţie de puterea financiară a lui Marian. Doi sau trei ani s-a mers în 
diferite căsuţe din Satul de Vacanţă, iar, în ultimii trei ani înaintea 
Revoluţiei, în beciul organizat de Nicolae Coman, în strada Republicii 
nr. 39. 

După Revoluţie, trei ani, întâlnirile au avut loc la „Potcoava de 
aur”, pe starda Oneşti, la un restaurant particular în zona Delfinariului 
şi în pădurea rezervaţiei de la Hagieni (13 km vest de Mangalia). 

Aparent, acest material ar putea părea de o banalitate înfiorătoare, 
dacă n-ar fi însoţit de o iconografie extrem de bogată şi dacă ar lipsi 
memoria noastră. 

N-am fost la toate aceste întâlniri. Refuz, de la început, să cred că 
ele făceau subiectul observaţiilor speciale ale Securităţii, dar nici că nu 
se bucurau de vreo atenţie specială. În fond, acolo, grupuri de 
intelectuali, aş zice reprezentativi, dar nu numai oficiali, ai judeţului 
Constanţa se angajau la discuţii dintre cele mai diverse, dar 
predominau probleme legate de cultură, de ziaristică, de ştiinţă 
istorică, viaţă muzicală, problema naţională şi probleme politice, în nu 
mică măsură, spuse pe şleau. Nu erau manifestări politice în sensul cel 
mai dur al cuvântului. Nemulţumiri de toate felurile se simţeau în 
orice schimb de replici şi, dacă imediat după 1989, eu i-am dat numele 
acestei manifestări din vreo 10 ediţii „12 plus 1” înseamnă că, într-o 
anumită atmosferă, am receptat întâlnirile noastre ca având un 
caracter politic de altceva, dacă nu, în unele momente, chiar de contra. 
Împreună cu prof. dr. Mircea Popovici, am lansat un chestionar 
tuturor membrilor fostului cerc şi trebuie să recunosc că, ocupaţi cu 
„Revoluţia”, colegii mei s-au complăcut în a nu răspunde. Nici 
ultimele trei întâlniri n-au fost lipsite de „politic”, dar lumea se 
schimbase şi diferenţieri de poziţii şi de şanse nu puteau acoperi nişte 
posibile divergenţe, pe care, cu greu, vechile noastre relaţii le 
estompau. După 1990, era altceva. 

Deja, din acest moment, ţin să pătrund sub aparenţe, ferindu-mă, 
ca de foc, să  depăşesc ceea ce a fost, prin ceea ce ne-ar fi plăcut, nouă, 
să fi fost.  

Prima concluzie pe care o trag înainte de expunerea evenimentelor 
şi portretelor participanţilor (parţial, făcute, pe nişte foi târzii, scrise de 
Marian) este că nu putem vorbi despre un cerc politic de opoziţie. Am 
convingerea fermă că am fost „penetraţi”, am întâlnit oameni diferiţi, 
pe care i-am văzut doar câte o dată şi atât. Se fereau să-şi arate 
identitatea, să iasă în faţă şi ceva mă face să cred că nici n-aveau forţa 
intelectuală şi pregătirea ştiinţifică sau şcolară, măcar, să facă acest 
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lucru. 
Aşadar, voi spune că n-am fost la toate întâlnirile, nu m-am aflat 

între foarte apropiaţii lui Marian Moise, am ajuns în acest cerc prin 
intermediul lui Stoica Lascu şi mi s-a părut, tot timpul, că unii dintre ei 
sunt nişte oameni care profită materialiceşte de buna credinţă a lui 
Marian şi de generozitatea lui neobişnuită. Este evident că şi el 
beneficia, la rându-i, de nişte atenţii- modeste, însă- din partea 
oamenilor cu care avea de-a face, legate de serviciul pe care-l făcea. 
Din jenă, nu am forţat relaţiile. De pildă, nu m-am dus undeva în 
Harghita- Covasna, unde Marian, încă doi prieteni de-ai lui şi eu 
fuseserăm invitaţi de două familii de artizani maghiari, ce-şi 
valorificau produsele în piaţa de la Mamaia, care nu erau deloc săraci 
şi la care cei trei s-au simţit foarte bine. Era vorba despre două sate, 
care „cuceriseră” piaţa din toată ţara, şi asta „pe bune”. 

Cine erau cei doi unguri, cu care m-am înţeles foarte bine, cu unul 
dintre ei întâlnindu-mă şi la câţiva ani după ce am devenit „senatorul” 
şi marele „mâncător de unguri”. În primul rând, era vorba despre 
Andor Baci, adică Albert Andrei, artizan din comuna Izvorul Crişului, 
un fel de şef al comunităţii maghiare din comună. Acum, scrie Marian, 
a îmbătrânit, este suferind şi trăieşte retras. Îi plăcea să bea palincă, 
fusese, în mod cert, ofiţer de securitate, acţionase în zona Banatului, în 
legătură cu problema „titoistă” şi , cred eu, din câte reieşea, a făcut  
ceva „incursiuni” şi dincolo de graniţă. Era un om deschis, fără 
îndoială, provenea dintr-un alt timp şi avea o ocupaţie care nu avea, la 
început, oameni de mare calitate profesională. Mărturisesc că m-am 
înţeles foarte bine cu acest om. Un alt maghiar, din aceeaşi localitate, 
Izvorul Crişului, stabilit, apoi, la Oradea, se numea Pentek Adalbert. 
Noi îi spuneam Belo Baci. Poate, înainte de Revoluţie, a rămas în 
Ungaria şi trăieşte în orăşelul Kestely, în extremitatea lacului Balaton, 
şi se ocupă tot cu artizanatul. Marian Moise, care mi-a trimis 4 pagini, 
încheie această problemă cu formula „Nu ştiu ce s-a mai întâmplat cu 
casa lui formidabilă din Oradea”. 

Pot să afirm că m-am înţeles de minune cu aceşti doi unguri, care 
nu erau, deloc, figuri aparte între noi, decât doar că nu aveau 
pregătirea intelectuală organizată pe care o aveam noi. Dar, în acele 
relaţii, în acele momente, lucrul acesta nici nu se observa. Într-o 
discuţie cu Pentek, acesta mi-a spus cam aşa: „Ce dracu’ am avea noi 
între noi, d-le Dumitraşcu, dacă n-ar fi Ceauşescu?”. Nu l-am contrazis, 
deşi Ceauşescu nu avea nici un  amestec în treaba asta. Sincer să fiu, şi 
atunci, ca şi azi, îi reproşez fostului şef al statului moliciunea şi 
cedările în raport cu pretenţiile, din ce în ce mai virulente, ale 
fruntaşilor maghiari din România. Era tocmai perioada apariţiei 
„Istoriei Transilvaniei”, în mai multe volume, la Budapesta, sub 

PDF created with pdfFactory Pro trial version www.pdffactory.com



368 

patronajul oficial al ministrului maghiar al Culturii şi cu „ajutorul” 
scrisorilor, de toate felurile, trimise de fel de fel de fruntaşi ai C.C. al 
P.C.R. de origine maghiară şi cărora, slavă Domnului, nu li s-a 
întâmplat nimic. 

Am în faţă cel puţin 50 de fotografii, dintre cele de trei ori mai 
multe, în care sărbătoritul dorea să nemurească momentele 
aniversărilor sale. Este evident că le voi folosi, nu atât în expunerea 
unor mese, care, uneori, însemnau chiolhanuri, nu ca scuză pentru 
participanţi, spun că, niciodată, la asemenea mese îmbelşugate nu am 
văzut nici măcar un om beat… „bine făcuţi”, este altceva. De altfel, 
acest material nici n-ar avea sens dacă n-ar privi un fragment de istorie 
a oraşului Constanţa, într-un fragment de timp şi privind aproximativ 
20 de personalităţi- nu am nici o reţinere în folosirea acestui termen- şi 
dacă nu am speranţa că aceste miniportrete vor folosi altui timp.  

Eu am venit mai târziu, poate prin 1985-1986. Prima „mani-
festaţie” la care am participat avea loc într-un restaurant luxos, cu 
mulţi participanţi şi cu un oarecare caracter festiv. Multe fotografii 
color îmi întăresc simţirea acestui moment. 

Iată, de pildă, nişte personalităţi de ţinut minte: Florin Brojbă- mare 
grafician, stabilit, imediat după revoluţie, în Toronto. Ce-o mai fi 
făcând, Dumnezeu ştie! Nu cred că l-am mai întâlnit prea des în anii ce 
au urmat lui 1986. Dan Danielescu: renumit violonist al Filarmonicii 
constănţene, rămas, în 1988, la Paris. Mi-l amintesc foarte bine, un 
băiat înalt, prezentabil, mereu cu un fular la gât, nedespărţit de vioară, 
un împătimit al acesteia. Făcea cuplu cu Nicu Coman, despre care voi 
vorbi, mai pe larg, în continuare, acesta cântând, la buzuki, muzică 
grecească. Dintre noi toţi, mi s-a părut că Dan Danielescu, violonistul 
de muzică clasică şi al celei româneşti de factură naţională, era cel mai 
pornit împotriva comunismului. Nu ne feream unii de alţii, deşi eu 
cred, uneori, că aveam de ce să ne ferim.  

Dintre cei prezenţi la întâlniri îl reţin şi pe Costel Topor, nu doar 
cumnatul lui Nicu Coman, ci şi membru al unei familii cunoscute în 
Constanţa, prin sora lui, Olga Duţu, directoare a Liceului Pedagogic, 
mulţi ani inspector general la Inspectoratul Judeţean Constanţa, iar, în 
ultimul timp, înainte de decembrie 1989, lucra la Ministerul 
Învăţământului. Costel Topor era profesor la liceul de Artă, fiind, apoi, 
asociat şi director general al societăţii comerciale „Europolis”, în 
cadrul căreia fiinţa şi editura cu acelaşi nume, condusă de Olga Duţu, 
doctor în filologie, profesor universitar şi rector al filialei din 
Constanţa a Universităţii „Spiru Haret”. Un alt frate al lui Costel 
Topor lucra la Agenţia Internaţională de Turism „Mamaia”. 

Dintre cei care fie că i-am întâlnit, fie că i-am recunoscut, îl 
amintesc pe Ion Bîrcă, pe atunci director tehnic al Şantierului Naval 
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Constanţa, adjunct al cunoscutului Dimoiu. Un personaj relativ ciudat 
era Sedin Sebatin, secretarul Muftiatului din Constanţa. Am avut 
strânse relaţii cu el în perioada „bătăliei” pentru numirea noului 
muftiu, în locul celui bătrân, originar de la mine din sat, pe care l-am 
pus într-o situaţie de neconceput, altădată. În calitate de preşedinte al 
Comisiei pentru Cultură, Învăţământ, Culte, Mass-media şi altele al 
CJUN Constanţa, am mers la muftiu acasă, împreună cu Arhiepiscopul 
Tomisului şi al Dunării de Jos, Antim Nica, cel care îmi ştrangulase, 
timp de un deceniu, apariţia volumului „Localităţi, biserici şi 
mănăstiri româneşti din Dobrogea, înainte de 1877”. Trebuie să 
recunoaştem că scena era antologică: cei doi înalţi prelaţi şi eu, bând 
cafele şi servind specialităţi turceşti, într-o convorbire paşnică, 
părintească, în care marele Muftiu şi-a adus aminte, în treacăt, de 
neamul meu de la Nisipari. Pe Selim îl interesau mai mult afacerile şi, 
neputându-le rezolva în România, aud că s-a stabilit în Turcia. 

Apare aici, şi încă pentru mulţi ani, Vladimir Bălănică, figură 
interesantă a învăţământului şi publicisticii constănţene, profesor de 
română la Liceul de Marină, redactor şi critic literar la „Tomis”, 
participant la şedinţele lunare de mare importanţă ale intelectualităţii 
constănţene organizate de Biblioteca Judeţeană, sub îngăduitoarea 
tutelă a lui Constantin Dumitru Zamfir şi, mai ales, prin eforturile lui 
Constantin Cioroiu. După Revoluţie, adus de Gabriel Rusu la 
Bucureşti, a organizat câteva emisiuni interesante la Radio şi 
Televiziune şi a fost găsit mort, în apartamentul său. Nu era căsătorit. 
A fost o prezenţă foarte prezentă în toată această istorie. 

În fotografii, apare foarte des Constantin Novac, cunoscut scriitor, 
redactor şef al revistei „Tomis”, citadelă a culturii constănţene după 
plecarea lui Ion Bădică, constănţean de frunte, dar spirit anchilozat în 
această funcţie. Bărbat frumos, îl cunoşteam de peste 30 de ani, când, 
la cantina studenţească din „Doamnei”, ţinând-o de mijloc pe 
Alexandrina- devenită Novac, o frumuseţe brunetă cu ochi verzi, - 
uitau pentru ce se aşezau la rând şi erau împinşi, uşor, înţelegător, de 
ceilalţi, spre tăvile cu care, uneori, plecau, avându-le tot goale. Mi-am 
adus o contribuţie însemnată la fixarea noului sediu al revistei, în 
locuinţa ocupată de ultimul primsecretar al Constanţei, Marina, şi iată 
că trăiesc, cu tristeţe, momentul în care clădirea- sediu al revistei a fost 
„retrocedat”, mi se pare că în fals, în cadrul campaniei de restituţii în 
fals. Costel Novac, un scriitor cu totul original, fost lector universitar, 
trăieşte acum, la vârsta mea, tragedia provizoratului sediului revistei 
pentru care a trăit. Lângă el, mai tot timpul, Nicolae Motoc. Pare născut 
să fie adjunct. Niciodată, în orice situaţie, nu s-a pus problema de a fi 
primul. Pentru mine e o enigmă. Bun poet, romancier pe toane, a ţinut, 
peste 30 de ani, „Poşta redacţiei” şi, mai ales, a cultivat câteva 
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generaţii de tinere talente. Este ciudat cum el, fără copii, „durul” critic 
literar, avea înţelegere şi multă îngăduinţă faţă de copiii de şcoală 
generală, care activau la cenacluri. Motoc a fost un spirit benefic 
pentru revistă. Constantin Cioroiu, probabil din Mangalia, a parcurs 
toate treptele administrative la Biblioteca Judeţeană, ajungând director 
adjunct. Am fost în cele mai bune relaţii. Făcea şi grafică. Reuşită. A 
publicat mai multe volume privind reflectarea Constanţei în operele 
unor străini. Nu ştiu în ce măsură o dramă personală l-a putut face 
adversar de neînţeles al unui om al cărui spirit de prietenie era 
debordant. Mă refer la mine. Eu l-am iertat, dar nu ştiu dacă el se va 
ierta. Nicolae Fătu apare des. Ziarist şi reporter, autor a două cărţi, 
având unele slăbiciuni bahice, îndemnat spre ele, poate, şi de 
nerealizările profesionale pe măsura posibilităţilor sale. A murit la 2-3 
ani după Revoluţie. Nistor Bardu, unul dintre cei mai buni elevi ai 
şcolii satului meu, aromân ambiţios, căsătorit cu o româncă, tot din 
sat, a lucrat, mult timp, la Biblioteca Judeţeană, profesor la diferite 
şcoli, scriitor, nelipsit de la cenacluri literare. Astăzi este lector 
universitar şi doctor la Universitatea „Ovisius” din Constanţa. Cred că 
i se face un act de dreptate. Lascu Stoica e una dintre cele mai 
interesante figuri din viaţa culturală constănţeană. Nu fac nici o figură 
de stil şi nu am nici o reţinere în a spune că, în afară de noi doi, nimeni 
nu cunoaşte mai bine Dobrogea, din documente, mărturii ale 
oamenilor, presă, cărţi, muzee etc. Mi-a fost recomandat, când lucram 
la Muzeul de Istorie Naţională şi Arheologie Constanţa, de profesorul 
meu şi al lui, de istorie, Constantin Olteanu, un monument care nu 
poate fi doborât nici cu tunul de pe soclul pe care simţirea mea de 
copil l-a înălţat în anii 1955- 1956, când eram liceean la Medgidia. 
Stoica Lascu era prieten cu Marian Moise şi nu a lipsit de la niciuna 
din întâlniri. Sunt doi oameni  cu care am colaborat foarte mult pe 
plan ştiinţific, Ion Bitoleanu şi Stoica Lascu, am reuşit multe lucruri 
bune împreună. Dar, aceştia au manifestat, în câteva cazuri, ce-i drept 
foarte puţine, şi unele lacune de ordin prietenesc şi sentimental faţă de 
mine. Stoica s-a realizat în mult mai mică măsură decât merită, opera 
lui publicată este cât a 5 doctori în ştiinţă la un loc. Lucrarea lui de 
doctorat priveşte, fireşte, Istoria aromânilor din România. Realizarea 
lucrării a durat mult, preluând cea mai proastă reţetă a mea, aceea de a 
o face inexpugnabilă, infailibilă, perfectă, Dumnezeu aruncându-i în 
faţă, mereu, noi surse spre a-l obliga să rezolve problemele, exhaustiv. 
Nu ştiu cum s-a rătăcit o fotografie de grup, oficială, din acel timp sau 
de mai târziu- în rest pozele erau „zănatice” rău- din care îl mai reţin 
pe Sorin Roşca, prieten de reportaje înfrumuseţate cu Marian Moise, 
pagini de prezentare- reclamă a unor întreprinderi, inclusiv viticole- în 
„Tomis”. Alături de el, şi Actuan Murat, actual consilier la Consiliul 
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Judeţean pentru Cultură, Culte şi Patrimoniu Cultural Naţional, îmi 
pare rău s-o spun, nu îndeajuns de muncitor pentru a se realiza la 
nivelul minţii sale şi a surselor care-i stau la dispoziţie. În fotografie 
mai apare- şi, cum Dumnezeu a lipsit până acum - Ovidiu Dunăreanu, 
jurnalist şi scriitor, o întruchipare dobrogeană, mai puţin îndrăzneaţă, 
a fiului bălţilor Brăilei, Fănuş Neagu. Sunt, în fotografie, şi alte 2-3 
figuri pe care doar aiureala mă face să nu mi le aduc aminte. 

În schimb, am primit, recent, de la Marian, o fotografie scrisă pe 
verso- cum nu obişnuieşte el-, pe toată întinderea ei şi redau textul 
integral, mai ales că mă scuteşte de lapsusurile pe care timpul le 
cultivă, în condiţiile în care, nici eu nu mă întâlnesc cu cei în cauză. 
Iată cum sună însemnarea de pe verso: „Amintire de la celebrarea zilei 
mele de naştere, 1988, la care au participat: Actuan Murat, Nicolae Fătu, 
Constantin Novac, Val. Bălănică, Omer Yuksel, Nicolae Motoc, Florin 
Brojbă, Omar Tagedin, Stoica Lascu, Gh. Dumitraşcu, Vlad Silviu, Gh. 
Dumitru, Nicolae Coman, Dan Danielescu, Memet Geavit, Constantin 
Topor, Ziaedin Atnan, Pentek Adalbert, Albert Andon, Nistor Bardu, 
Marian Moise”. O adevărată Dobroge în miniatură, un „model etnic de 
convieţuire”, în care, după cum se vede, au loc şi doi unguri, străini de 
Dobrogea, iar, dintre turci şi tătari, cred că Ziaedin mi-a fost student. 

La ceea ce urmează va trebui să mă opresc mai pe larg. În primul 
rând, pentru că, în toată această perioadă, scăpase ochilor mei Costin 
Antonescu, şef al Casei de Creaţie populară, „părinte” al săptămânilor 
culturale de la Carsium, Hârşova, unde, printre speranţe, se număra şi 
fata mea, poetesă, cultivată, ca şi întreaga sa generaţie, de Petru 
Vălureanu, soţii Novac şi Nae Motoc. Foarte important: după 
Revoluţie, Costin Antonescu şi fostul meu student Nicolae Cuşa au 
scos un ziar, deosebit de serios, numit „Cetatea”, care, din păcate, şi-a 
încetat apariţia după doar câteva numere. Lângă ei apare  mereu 
Marinescu, venit din acelaşi cerc al revistei „Tomis” şi al Bibliotecii. 

Foarte probabil, „seria” întâlnirilor noastre de la subsolul clădirii 
de pe Republicii nr. 32- rectificare: nu subsol, ci beci- începe din 1987. 
Marian greşeşte când spune că e vorba despre 1988, când cadrul era 
chiar luxos. Nu ştiu cum Nicu Coman amenajase acest beci, dar el 
arăta exact pe măsura noastră, curat- în măsura în care un beci poate fi 
curat-, având instalată o masă de ping-pong, la care se tranşau 
ambiţiile sportive, printre ţevi de toate mărimile şi în toate direcţiile, 
avea înscrisuri optimiste, ca, de exemplu, „Welcome- Uelcam!”, „Loc 
de dat cu capu’”, „Mobilă şi durere!”, „La mulţi (B)ani , Mariane!”, 
„Spre lăcaşul lui Chiţălan!”, „Cortina de mucava raiată!” şi „Zonă 
liberă de comunism!”. Era vorba, pe de o parte, despre comunitatea 
noastră cu şoareci şi şobolani, o săgeată indica un drum foarte scurt 
către o magazie de cărbuni pentru „treburi neimportante”. Chestia cu 
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comunismul nu era în 1989, a apărut mai târziu. Fotografiile pe care le 
am reţin toate aceste inscripţii. 

Îmi sunt străine demersurile până la masa pusă. Şi azi cred că, 
printre cei ce ne aşezau la masă, erau unii care ştiau mai mult decât 
noi. Mereu apăreau necunoscuţi, nici picior de femeie, doar tâmpeniile 
noastre artistice, un băiat care filma masiv, un altul care fotografia,  
scene jucate- mai ales de Roşca şi de Andor Baci, acesta din urmă 
având un gest „moştenire”, cu pumnul strâns, în semn de salut, 
preluat din nu ştiu ce punct cardinal-. Întâlnirile nu durau mai mult de 
6-7 ore, meciurile se desfăşurau, fără întrerupere, la masa alăturată. Ca 
să fiu sincer, dacă mi-ar cere cineva, azi, un inventar al spuselor 
noastre de atunci sau cu alte prilejuri, n-aş fi în stare să-l refac. Dar, nu 
doar un simplu joc de cuvinte, luam la „refec” lumea politică pe care o 
trăiam, iar ieşirea o făceam, nu buluc, ci pe rând, probabil influenţaţi 
de întâlnirile ilegaliste, în care jucau, merci bine, şi luptătorii de azi de 
pe baricadele anticomunismului, dinspre Grupul de Dialog Social şi 
Alianţă Civică, mulţumindu-li-se pentru transformarea „dalmaţiană”, 
chiar şi cu posturi de miniştri. 

Sunt dator să vorbesc şi despre Nicu Coman. Avea cam 30 de ani. 
Cânta muzică grecească şi înregistrase un disc cu formaţia lui. Îi voi 
scrie numele când îmi voi aduce aminte. Era vorba despre o fată din 
Samos. Avea pe cineva în SUA, nu făcea un secret din asta. După 1990 
l-am reîntâlnit. Cânta la restaurantul „Pelican”, susţinea singur 
spectacolul, în faţa „căpitanilor” de bărci, greci (orice marinar grec este 
şi căpitan de vas!). Trona, atotputernic şi sigur pe el. A plecat în Statele 
Unite şi a revenit cu prilejul unei alte zile de naştere a lui Marian. Nu 
era entuziasmat de ceea ce văzuse şi trăise, dar locuia, probabil, într-
un cartier grecesc, unde muzica sa era căutată. Trecuseră doar 3-4 ani 
şi exuberantul Coman căpătase, în schimbul bunei sale dispoziţii, o 
sobrietate pe care nu o remarcasem până atunci. Mi-a spus că, între 
românii pe care-i cunoştea el în America, imaginea mea, făurită, cu 
grijă, de maeştrii dezinformării, este, pe cât de proastă, pe atât de falsă. 
Îmi spunea că a încercat, cu disperare şi ciudă, să le vorbească despre 
omul care sunt. Fudulia, prostia, prejudecata, interesele, toate acestea 
făceau ineficiente dezvăluirile lui, de bună credinţă. Mi-a spus că va 
încerca să vâre, în nu ştiu ce ziar de cartier, măcar, un lung interviu cu 
mine, cunoscându-mi sinceritatea şi curăţia sufletească. Am înregis-
trat, răspunzând întrebărilor lui de tip american, aproape o casetă. 
Peste un timp, reîntors, mi-a spus, trist, că n-a putut şi că prejudecăţile 
sunt de granit, fără îndoială, mai durabile decât imaginea reală. Peste 
ani, îţi mulţumesc, Nicu Coman, pe unde oi fi, pentru gestul tău de om 
adevărat şi de amic loial. 
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A VENIT REVOLUŢIA. M-am aruncat, din primele zile, în 
vâltoarea ei, conştient şi instinctiv, capii „iniţiaţi” au cerut includerea 
mea, imediată, în structurile conducătoare ale C.J.P.U.N. şi eu m-am 
aruncat, fără nici o rezervă, în această muncă, nu lipsită de riscuri şi 
total neaducătoare de venituri. Mai degrabă, de „plecaturi”. La liceu, 
predam o jumătate de normă, gratuit, aşa că, de la serviciu, nu 
aduceam nici un ban acasă, dar cheltuiam bani pe lungile şi 
numeroasele mele drumuri la Bucureşti, care, şi prin eforturile câtorva, 
au dus la înfiinţarea Facultăţii de Medicină şi Facultăţii de Biologie, a 
Institutului de Marină Civilă, a Universităţii „Ovidius” Constanţa, a 
postului de Radio Constanţa, a mutării redacţiei „Tomisului” din casa 
din care a fost alungată, mai târziu, la înfiinţarea Editurii „Pontica”- 
însuşită, cu totul- de Marin Mincu, care nu mi-a publicat un rând, deşi 
eram printre cei dintâi cu dulapurile pline de manuscrise-. Desigur, 
aveam salariu bunişor de la C.P.U.N., dar banii îi cheltuiam pe 
drumuri, pe mese anapoda şi pe „chirpicii de la „Naţionale”, cu care 
îmi pregăteam infarctele. 

Înainte de aprilie 1990, ne-am întâlnit, în beciul nostru, şi păstrez 
câteva imagini din acea perioadă. Lume nouă, în poze şi în amintirea 
mea. Între aceştia, Mircea Popovici, colegul mei de la Liceul „Mircea cel 
Bătrân”, cu care am constituit, o lună de zile, un ciudat cuplu „Fraţii 
Petreuş”, făcând „revoluţie” în structurile de învăţământ, instaurând, 
în multe cazuri, curăţenia. Am publicat, împreună, în „Cuget liber”, 
am dat interviuri radio, dar el s-a ferit „ca dracu’ de tămâie” (era doar 
fiu de preot!) să intre în structurile F.S.N. şi C.J.U.N., deşi, îi păstrasem 
locul. Câteva dintre greşelile pe care le-am făcut în privinţa oamenilor, 
le datorez inspiraţiilor lui de matematician-informatician aiurit, 
absolut visător în probleme de politică. După ce a visat un timp, în 
culorile P.N.Ţ.-c.d. şi m-a ţinut la distanţă, fără nici un fel de 
explicaţie, şi-a mai adus aminte de mine când mai avea loc un vernisaj 
al soţiei sale, profesoară de matematică şi pictoriţă veritabilă. Am scris 
una sau două cronici de expoziţie. El expediază această perioadă în 
câteva rânduri ale unui volum, subliniind momentul unui „divorţ” 
între noi, dar care n-a avut loc. 

Mai apare, îmbrăcat gros şi cu căciulă, un preot, protopop şi, mai 
târziu, dr. Vasile Sârbu, foarte apropiatul decan al Facultăţii de 
Medicină pentru care luptam. Venea pentru prima dată. După 
Revoluţie. Gesturile mele şi ale lui Novac, ca zei tutelari, arătau, în 
mod clar, că era binevenit. Din acel moment, simţeam că încep să fiu 
însingurat. Sunt mai trist ca altădată- nici atunci nu eram excesiv de 
vesel, dar eram ascultat-.  

Fotografiile unei alte întâlniri definesc, probabil, din nou, perioada 
de dinainte de 1989. Apare, pentru prima sau a doua oară, ofiţerul de 
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marină, Doru Dan Preda. Băiat deştept, colecţionar de tablouri, făcuse 
chiar un pariu cu Mircea Popovici şi pierduse un tablou foarte valoros. 
Poza îl păstrează, într-un moment de început al unei vieţi foarte 
aventuroase în domeniul afacerilor, urcând şi coborând din vârfurile 
de gheaţă ale Alpilor, până în Gropile Mariane. Dacă o haită de câini 
ar fi avut ce avea el în minte, fără îndoială că ar fi fost nevoie de o 
„întreprindere 3x3” de tip canin. Eu cred că Doru Preda merită, în 
lumea întreprinzătorilor, a marilor curajuri şi eşecuri din Constanţa, 
un capitol aparte. Deocamdată, îl găsesc printre noi, adus tot de 
Marian Moise, cultivator de himere. Pentru că am scris acest cuvânt, 
mă uit la câteva fotografii în care un doctor aromân sau arab, mă 
lămurea despre leacurile lui prin care cancerul, SIDA şi alte câteva 
„nimicuri” sunt făcute praf şi pulbere de miraculosul său medicament.  
Ceea ce am auzit mai târziu, după ce Marian publicase o ciudată carte 
despre arte, boli şi genealogii, e că doctorul, care deschisese, e drept, 
primul cabinet medical particular din Constanţa, în Piaţa Griviţei, şi pe 
care l-am întâlnit, la fel de aerian, în noaptea de Paşti al lui 1998, la 
Bucureşti, i-a consumat lui Marian bruma de bani adunată, fără vreun 
rezultat cât de cât palpabil în domeniul medicamentului, pe care 
medicii germani- de o fi ajuns, cu adevărat, la ei- n-au prea reuşit să-l 
descifreze.  

1990, probabil. Suntem în restaurantul unui stadion de rugby. 
Momentul nu cred că merită reţinut în mod deosebit, eram în 
campanie electorală, iar cel ce ne-a servit la masă era ospătarul 
Pelehra, dacă nu, cumva,  era mai mult decât ospătar, şef de sală sau 
mai ştiu eu ce. De ce reţin asta? Cu mulţi ani în urmă, atunci, 
proaspătul rector al Institutului Pedagogic Constanţa, activist de 
partid, ajuns până la rangul de secretar de comitet judeţean- era, de 
fapt, un constănţean de cartier, un om al ştiinţei, şcolii şi scrisului- a 
încercat să pună o pilă. Fiind  în comisia de examen de admitere la 
Istorie, m-a rugat, mai pe departe, în legătură cu băiatul în cauză. 
Deştept, isteţ, dar nepregătit. I-am dat o notă de speranţă, bazată, mai 
ales, pe calităţi. A picat pe puţin. Rectorul nu mi-a reproşat vreodată. 
Acum îmi mulţumea, numitul Pelehra, pentru faptul că nu reuşise la 
facultate. Se descurcase mult mai bine şi nici nu-mi vine să cred că, azi, 
nu e patron. 

Ehe…se transformă lumea! În fotografiile de după 1990, doctorul 
Sârbu apare sigur pe el, cu cravată. Între timp, l-am întâlnit mai rar, 
pentru că e plecat prin toată lumea, călătorind, în ultimii 9 ani, cam de 
100 de ori mai mult decât mine, senatorul ce am fost. Indiferent ce 
spune, însă, gura lumii slobodă, în calitate de director al Direcţiei 
Sanitare Judeţene şi decan, în acelaşi timp, presat şi sprijinit şi de 
mine, a reuşit să facă din Facultatea de Medicină una de prestigiu, în 
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clinicile chirurgicale din Constanţa s-au realizat operaţii de mare 
dificultate, iar, el, chirurg, este recunoscut. Ar trebui să scriu  o pagină 
întreagă în care să recunosc, modest, că aproape în toţi aceşti paşi ai 
Facultăţii de Medicină am fost implicat, fie în calitatea de membru al 
C.J.U.N., fie în aceea de simplu senator sau de şeful Comisiei pentru 
Învăţământ a Senatului. Dar aceasta nu l-a împiedicat să aibă unele 
amnezii dubioase la unele aniversări ale Facultăţii, căreia-i fusesem 
naş şi sprijin. A mai rămas să apăr Facultatea de Medicină din 
Constanţa de ea însăşi, anume, de lacunele legate de Jurământul lui 
Hipocrat, pe care le-au avut nu puţini dintre profesorii ei. Dumnezeu e 
mare şi vede! 

Ne apropiem de ultimele întâlniri. Înstrăinarea mea creşte. Suntem 
într-o grădină a unui restaurant particular, cântă un lăutar, sunt cu 
vechea mea haină de tergal- pe care o am şi astăzi-, cumpărată în 1987, 
ceea ce-mi arată, simbolic, că, pe plan material, eu am rămas în urma 
tuturor, pe de o parte, pentru că n-am fost în stare de paşi în acest 
domeniu, pe de alta, că am fost comod şi fricos, în sfârşit, pentru că m-
am supus comandamentelor moral-ideale, pe care le-am crezut şi în 
care am crezut. 

Ultima întâlnire, o sărbătorire a redacţiei revistei „Tomis”, în care 
mai apar „patronii” ziarului „Cetatea”, revoluţionarul Nicolae Cuşa, 
fostul meu student, şi Costin Antonescu, Bălănică stă lângă şemineu, 
parcă aşteptând să fie sorbit de neant, Costel Novac mă priveşte pe 
sub mâna pusă streaşină, „tânărul machidon” care ne-a filmat în mai 
multe rânduri. Şi cam atât. Am venit ultimul şi am plecat primul. 
Parcă în mod simbolic. Capitolul înceta. 

 
* 

La urma urmei, pentru ce am insistat eu pe această sumă de 
episoade, preţ de atâtea pagini? În primul rând, pentru că e vorba 
despre 7-8 ani din viaţa mea, de oameni- unii dintre ei apropiaţi mie, 
pe care făceam greşeala, târziu descoperită, de a-i numi fraţi sau 
prieteni-. E ca un arbore genealogic, care începe firav, apoi se umflă 
precum un romb la jumătate şi coboară, din nou tot firav, spre Unul, 
de la început, care e sfârşitul. 

Ne întâlnim rar, cu unii nu m-am mai întâlnit deloc, alţii au crezut 
că, îmbrăţişând  nu ştiu ce concepţii şi apartenenţe politice, nu vor ţine 
în braţe altceva decât o Fată Morgana şi, de pe această poziţie, m-au 
duşmănit sau m-au privit de sus, într-un mod inexplicabil. Amneziile 
i-au cuprins pe cei mai mulţi, eu am rămas credincios şi trist, caut să 
repar şi să cârpesc câte ceva, ce nu mai poate fi, cum a fost. Ciudat, pe 
linia paradoxurilor mele, cel mai apropiat îmi rămâne, în final, tot 
Nicu Coman, care este cel mai departe. 
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Atenţiune viitorime! Dacă voi publica aceste pagini, ele vor fi la 
îndemâna tuturor, tot atâtea pagini de viaţă. Dacă nu le voi publica, 
ele vor rămâne copiilor mei, pentru a le arunca odată cu amintirea 
mea. Sau, poate, le voi da unor arhive, unde, peste decenii, vreun tânăr 
sărac se va opri pentru a scrie despre o altfel de Constanţa şi mă va 
descoperi altfel decât mă încondeiază cu catran, ca pe un ou clocit, o 
parte a presei de astăzi şi lumina murdară a PROTV-ului. 

Tinere care vei fi, judecă-mă şi după aceste pagini, pe care mă 
grăbesc a le încheia, în dimineaţa zilei de vineri, 2 iulie 1999, în 
bucătăria garsonierei nr. 14, din cvartalul „Velvet” al Hotelului 
Bucureşti, unde, de cel puţin 6 ani de zile, soţia mea, Lucica 
Dumitraşcu, îmi transpune gândurile la o maşină de scris 
antedeluviană, bombănindu-mă dezaprobator, când maşinile de 
ultimă generaţie ale multora dintre colegii mei parlamentari opresc 
sub ferestre, declanşând alarme, anume să facă gălăgie şi să atragă 
atenţia asupra lor, asupra maşinilor, pentru că numele multora dintre 
stăpânii acestora sunt tot atât de mute ca şi prezenţa lor, acolo unde i-a 
trimis poporul. 

Dumnezeu să ne ajute! 
 
 
 
 

UN ÉPISODE À SIGNIFICATIONS PROLONGÉES:  
LE CLUB „12 PLUS 1” 

Résumé 
 

Le Club „12 PLUS 1” a représenté pour ses membres, 
personnalités de prestige non seulement pour la ville située au bord de 
la mer, un ballon d’oxygène, de liberté et culture, avant 1989. Son 
initiateur: Marian Moise. Après décembre 1989, de plus en plus 
„dilué”, ayant des rencontres de plus en plus rares, le Club a disparu. 

L’article en discussion présente, d’une manière sentimentale, des 
moments de l’activité de celui-ci, on y présente les membres, avec 
l’espoir de marquer un moment important dans l’histoire de la ville de 
Constantza. 
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Aici, aproape toţi „eroii”: colegii lui Marian Moise, de ziua lui. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

„Pe cai! La Bucureşti e revoluţie!” 
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Ce zici, frate Vasile, de Facultatea aia de Medicină?  
Uite că ne „toarnă” băiatul acesta a lui Bardu, de la Nisipari. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Şi din câţi am fost aseară…12+1… 
am rămas aici numai noi… 4…5 şi ceva! 
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